
 پايان ابتكار غلات 
و تداوم تهديد غذايی اروپا

 تمديد نش��دن توافق صادرات غلات از بنادر اوكراين در درياي سياه 
توس��ط روس��يه، رويدادي مهم در موضوع امنيت غذايي در س��طح 
جهاني است. با انتشار اين خبر، قيمت جهاني گندم، ذرت و دانه هاي 
روغني براي تحويل در ماه آگوست سال ميلادي جاري افزايش يافت. 
پيش بيني مي شود قيمت گندم و دانه هاي روغني طي دو ماه آينده در 
صورت تداوم روند فعلي در پرونده ابتكار غلات درياي سياه، به شكل 
قابل توجهي افزايش يابد، با اين حال رسانه هاي غربي درصدد هستند 
اين مخاطرات اين رويداد را صرفاً متوجه كشورهاي آسيايي و آفريقايي 

كنند تا به زعم خود »جنوبي ها« را نسبت به روسيه بشورانند! 
در ۲۲ژوئيه۲۰۲۲ روس��يه، اوكراي��ن، تركيه و س��ازمان ملل متحد 
در خصوص ايج��اد يك كريدور امن براي انتق��ال غلات و محصولات 
كش��اورزي اوكراين در قبال اجابت برخي درخواس��ت هاي روس��يه 

موافقت كردند. 
يكي از مزاياي اين ابتكار به روايت غربي ها، كاهش مخاطرات امنيت 
غذايي در كش��ورهاي آفريقايي و آس��يايي بود، به اين معنا كه ابتكار 
غلات درياي س��ياه و محصولات كش��اورزي اوكراي��ن موجب نجات 

كشورهاي فقير در آسيا و آفريقا از قحطي شده است! 
اين در حالي است كه بنا بر آمار سازمان هاي بين المللي، در سال گذشته 
ميلادي كشورهاي كم درآمد يا با درآمد متوسط مقصد حدود ۲5درصد 
از محموله هاي منتقل ش��ده در چارچوب ابتكار غ��لات بودند، حدود 
۲5درصد غلات به كشورهاي با درآمد متوس��ط بالا- از جمله تركيه، 
چين و بلغارستان- منتقل و 5۰درصد نيز به كشورهايي مانند اسپانيا، 
هلند، ايتاليا، جمهوري ك��ره، روماني، آلمان، فرانس��ه، يونان و ايرلند 
صادر شده است. در سال جاري ميلادي اين نسبت به نفع كشورهاي 
ثروتمند تغيير بيشتري يافته است. در واقعيت مقصد عمده محصولات 
كش��اورزي اوكراين در چارچوب ابتكار غلات، نه كشورهاي آفريقايي 
بلكه كشورهاي اروپايي است. وضعيت فوق، اعتراض روسيه را به دنبال 
داشت، زيرا روس��يه بنا به تحريم ها در صادرات محصولات كشاورزي 
دچار مشكلاتي شده است كه قرار بود اين مشكلات حل شوند، در مقابل 
غرب با در اختيار گرفتن چرخه تجارت محصولات كشاورزي اوكراين در 
چارچوب ابتكار غلات، نه تنها مقاصد انسان دوستانه اين ابتكار را ناديده 
گرفت بلكه به مزاياي مالي قابل توجهي دست يافته است؛ مسئله اي كه 
در نهايت روسيه با خروج از توافق و ابتكار به آن پاسخ داد. پاسخ روسيه 
به مسئله منتفع نش��دن از ابتكار غلات درياي سياه، در وهله نخست، 
تركيه و ذي نفعان غربي را دچار مشكل خواهد كرد. تركيه بزرگ ترين 
صادركننده آرد و دومين صادركننده بزرگ ماكاروني در جهان است. 

حدود 1۰درصد غلات منتقل ش��ده از طريق درياي س��ياه به تركيه 
مي رود. پايان ابتكار غلات هم تركيه را از بخش��ي از مزاياي مالي اين 
ابتكار محروم مي سازد و هم پرستيژ دولت اين كشور را كه در روزهاي 
اخير مواضع راديكال غرب گرايانه اتخاذ كرده است، خدشه دار خواهد 
كرد. كش��ورهاي اروپايي مانند اس��پانيا كه مقصد عمده محصولات 
كشاورزي اوكراين هستند، با كمبود اين محصولات و به  صورت خاص 
با كمبود ذرت مواجه خواهند ش��د. دولت هاي اين كشورها فرصتي 
كمتر از دو ماه در اختيار دارند تا كاهش ورود محصولات كش��اورزي 

اوكرايني را از منابع ديگر جبران كنند. 
اين مس��ئله به دليل رقابت با كش��ورهاي آس��يايي مانن��د چين در 
تأمين محصولات كش��اورزي ب��ه يك چالش تبديل ش��ده و افزايش 
قيمت را در پي خواهد داش��ت. افزايش قيمت محصولات كشاورزي 
به معناي افزايش مخاط��رات تأمين امنيت غذايي براي كش��ورهاي 
 اروپايي و مسئله افزايش تورم مواد غذايي است كه مي تواند به بحران 
اجتماعي- سياس��ي تبديل ش��ود، اما مس��ئله براي اروپا صرفاً بحث 
تأمين محصولات كش��اورزي مورد نياز و افزايش ت��ورم مواد غذايي 
نيس��ت. با افزايش تهديده��اي نظامي عليه كري��دور دريايي درياي 
سياه، كريدورهاي زميني براي انتقال محصولات كشاورزي اوكراين 
مورد توجه بيش��تري ق��رار خواهند گرف��ت. صرف نظ��ر از ظرفيت 
پايي��ن كريدورهاي زمين��ي )اعم از ج��اده اي و ريلي( ب��راي انتقال 
محصولات كش��اورزي اوكراين به كشورهاي اروپايي، استفاده بيشتر 
از كريدورهاي زميني به معناي ورود بيش��تر محصولات كش��اورزي 
اوكراين به كش��ورهاي همسايه اوكراين اس��ت كه طي ماه هاي اخير 
موجب اعتراض هاي گسترده اجتماعي- سياسي در اين كشورها شده 
است. پيش تر اتحاديه اروپا براي حفظ درآمد كش��اورزان در اروپاي 
ش��رقي اعلام كرده بود صادرات مواد غذايي اوكراين را تا 15سپتامبر 

محدود می كند. 
 پيامد ديگر پايان ابتكار غلات، نظامي س��ازي بيشتر درياي سياه 
اس��ت. پيش تر دبيركل منطقه درياي س��ياه و درياي مديترانه را 
يكی از مناطق دفاعي اين سازمان نظامي اعلام كرده بود. ناتو طي 
جنگ اوكراين در چندين نوبت با در اختيار گذاش��تن سلاح هاي 
ضدكش��تي و دريايي مختلف به اوكراين، زمين��ه حمله به ناوگان 
دريايي روسيه در درياي س��ياه را فراهم كرده است. با پايان ابتكار 
غلات، اين حملات عليه ناوگان دريايي روس��يه در درياي س��ياه 
افزايش خواهد يافت و عمليات هاي خرابكارانه بيشتري از مبدأ دريا 
متوجه شبه جزيره كريمه و مناطق ساحلي روسيه در درياي سياه 
خواهد شد. در واقع ناتو با ناامن سازي درياي سياه - كه با غيرفعال 
ماندن كريدور شمال- جنوب يك كريدور حياتي براي روسيه است، 
مي تواند مس��كو را دچار چالش هاي جدي كند. در مقابل، روسيه 
نيز كه درصدد محروم سازي اوكراين از مزيت استراتژيك مجاورت 
با درياي سياه است با ش��دت بيش��تري درصدد فلج كردن بنادر 

اوكرايني در ساحل شمالي درياي سياه برخواهد آمد.

يك نماينده مجلس در گفت وگو با »جوان«:
 دولت در تشكيل وزارت بازرگاني 

سرعت عمل داشته باشد
 عضو مجمع نمايندگان اس�تان ته�ران معتقد اس�ت بايد دولت 
در تش�كيل وزارت بازرگاني سرعت عمل داش�ته باشد تا تأمين 
و توزيع كالاي اساس�ي در س�فره مردم با مش�كل مواجه نشود. 
 زهره الهي��ان، نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اس��لامي در 
گفت وگو با »جوان« با اش��اره ب��ه تصويب دوفوريتي بررس��ي لايحه 
تش��كيل وزارت بازرگاني تصري��ح كرد: نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي در جلسه علني روز يك ش��نبه ۲5تيرماه گزارش كميسيون 
اجتماعي در مورد لايحه دوفوريتي تشكيل وزارت بازرگاني را بررسي 
كردند و بعد از بيان صحبت ه��اي موافقان و مخالف��ان، اين لايحه با 
1۲۹رأي مواف��ق، 1۰1رأي مخال��ف و چهار رأي ممتن��ع از مجموع 

۲۳۸نماينده حاضر در مجلس به تصويب رسيد. 
 عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
تأكيد كرد: اميدواريم با يك مديريت صحيح اين انتظارات از دولت به 
سرعت محقق شود.  الهيان با اش��اره به اينكه اقتصاد كشور و معيشت 
مردم دغدغه مجلس انقلابي است، اظهار داشت: نمايندگان مردم در 
خانه ملت تمام تلاش خود را در اين راس��تا به كار گرفته اند و با تلاش 

مضاعف اين مسير را ادامه مي دهند.
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شناخت ابعاد ويژه و كاربردي صنعت هسته اي 
براي عموم مردم به قدري حياتي است كه به 
ش�عار »انرژي هسته اي حق مس�لم ماست« 
مفهوم مي بخشد. در ميان عموم جامعه صنعت 
هسته اي بسيار ناش�ناخته و در حد پيام هاي 
سياسي است، در حالي  كه اين صنعت مي تواند 
در زندگي روز مره مردم كاملًا ملموس باشد و 
بخش�ي از نيازهاي اساس�ي جامعه و اقتصاد 
كشور را پاسخ دهد. س�يدپژمان شيرمردي، 
معاون سازمان انرژي اتمي و مديرعامل شركت 
توسعه كاربرد پرتوها معتقد است، با توسعه 
صنعت پرتوده�ي مي توان گام ه�اي بلندي 
در راس�تاي حف�ظ امنيت غذايي و س�لامت 
غذايي كشور برداش�ت و اين موضوع همان 
بعد ملموس سازي فناوري صلح آميز هسته اي 
در زندگ�ي م�ردم اس�ت. در ادامه مش�روح 
گفت وگ�وی وی را ب�ا »ج�وان« مي خوانيد. 

    
 اف�كار عمومی ش�ناخت درس�تي از 
ان�رژي هس�ته اي ندارن�د و بيش�تر 
اطلاعات همان مباحث سياسي است 
كه شنيده مي شود، در حالي كه انرژي 
هس�ته ای مي تواند بر رف�اه عمومي 
جامعه، معيشت و حتي امنيت غذايي 
كش�ور تأثيرگذار باش�د. اگ�ر انرژي 
هس�ته اي بخواهد در زندگ�ي مردم 
ملموس ش�ود، نيازمند چه چيزهايي 

است؟ 
در جلسه اي كه خدمت رهبري رسيديم به طور 
كلي بسياري از موضوعاتي كه دنبال مي كرديم، 
براي ما روش��ن ش��د. پس از آن جلسه مصمم 
ش��ديم ابعاد واقعي فناوري صلح آميز هسته اي 
براي كشور و مردم را روشن تر سازيم و با جديت 

بيشتري دنبال كنيم. 
 چطور؟ 

يكي از مس��ائلي كه هميش��ه دنبال مي كرديم، 
اين بود كه آيا موضوع نق��ش فناوري صلح آميز 
هس��ته اي در ارتق��ای امني��ت غذايي كش��ور 
اولويت دار است يا نه؟ آيا نقش فناوري صلح آميز 
هسته اي يا پرتوها در ارتقای شاخص هاي سلامت 
و بهداشت جامعه اولويت دار است يا نه؟ همچنين 
در حوزه محيط زيست، آب شيرين كن و امنيت 
غذايي هم اين دغدغه ها وجود داشت. در دنياي 
امروز چند چالش مهم وج��ود دارد. يكي از اين 
چالش ها كمبود آب است. مورد ديگر مشكلات 
زيست محيطي، مشكلات بهداش��تي جوامع و 
ديگري مش��كل كمبود غذا و تأمين نياز جوامع 
در رابطه با غذاست. در برابر تمامي اين مشكلات 
ابزاري وجود دارد كه توانسته است نقش پررنگي 
در حل بحراني هاي حوزه هاي يادشده ايفا كند. 

اين اب��زار همان پرتوها هس��تند. اگ��ر بخواهم 
تعبيري از پرتوها داش��ته باش��م، اينكه پرتوها 
ابزار معجزه آس��ا براي ارتق��ای كيفيت زندگي 

مردم هستند. 
 پرتوه�ا در چ�ه ابع�ادي مي توانن�د 
تأثيرگ�ذار باش�ند؟ در رابط�ه با حل 
مشكلات و چالش هايي كه مطرح شد، 

چه نقشي ايفا مي كنند؟ 
پرتوها به قدري قابل انعطاف هستند و كاربردهای 
متعددی دارند كه تمام چالش هايي را كه از آن 
صحبت ش��د، مي توانند پاس��خ دهند. در حوزه 
امنيت غذايي ب��ا پرتودهي محص��ولات غذايي 

ميزان اتلاف محصولات كاهش پيدا مي كند. 
 يعن�ي ب�ا اس�تفاده از پرتوده�ي 
از بين رفت منابع غذايي كم مي شود؟ 

با استفاده از پرتودهي، غذاها هم سالم نگهداري 
مي ش��وند و هم مدت زمان نگهداري آنها بيشتر 

مي شود. 
 منظورتان غذاهاي كنس�روي است 
يا ش�امل تمامي محص�ولات غذايي 

مي شود؟ 
در ح��وزه توليد محصولات كش��اورزي اس��ت 
كه براي مصرف انس��ان و دام كارب��رد دارد. اين 
محصولات با پرتودهي افزاي��ش انبارماني پيدا 

مي كنند. 
 پرتوده�ي چه س�همي از محصولات 
كش�اورزي را مي تواند تحت پوشش 

قرار دهد؟ 
س��هم عمده اي از محصولات كشاورزي را تحت 
پوش��ش قرار مي دهد. ش��ايد بيش از ۹۰درصد 
م��واد غذايي در ه��رم غذاي��ي انس��ان قابليت 
پرتودهي دارن��د و مي توانيم آنه��ا را پرتودهي 
كنيم. همچنين محص��ولات غذايي دامي مانند 
علوفه و ذرت و كنجاله ه��م مي توانند پرتودهي 
شوند. به عنوان مثال، دانه هاي روغني، حبوبات، 
غلات، ميوه جات و خش��كبار وقت��ي پرتودهي 
شوند، دو اتفاق مهم براي آنها مي افتد؛ اول اينكه 
اگر حشره اي وجود داش��ته باشد از بين مي رود. 
دوم اينكه اگر ميكروبي هم وجود داش��ته باشد 
با پرتودهي مي توان آن را كاه��ش داد يا از بين 
برد. وقتي اين اتفاق بيفتد، منجر به اين امر مهم 
مي شود كه در مدت زمان بيشتري اين محصولات 
يك جا مي مانند و به اصطلاح مي توان گفت مدت 

انبارماني محصولات بيشتر مي شود. 
 مزيت اين كار چيست؟ 

با اين كار در گام اول س��لامت غذا افزايش پيدا 
مي كند و همچني��ن اتلاف محص��ولات كمتر 
مي شود و اقتصاد خانوار و اقتصاد آسيب نمي بيند 

و تعادلي ميان عرضه و تقاضا ايجاد مي شود. 
 می توانيد مثال بزنيد؟ 

ب��ه عن��وان مث��ال در ي��ك برهه زمان��ي توليد 
س��يب زميني در كش��ور بالاس��ت. انباره��ا و 
سردخانه های كافي براي نگهداري وجود ندارد. با 
استفاده از پرتودهي مي توان مدت زمان جوانه زني 
س��يب زميني را به تأخير انداخت. با استفاده از 
پرتودهي س��يب زميني ديرتر جوان��ه مي زند يا 
فاسد مي شود. اين باعث مي ش��ود در مدتي كه 
بازار نياز دارد س��يب زميني به بازار تزريق شود. 
وقتي ماندگاري بالا باشد، كشاورز مجبور نيست 
در يك بازه زماني حجم بالايي از سيب زميني را 
با قيمت پايين به بازار تزريق كند. از طرف ديگر 
در برهه زماني ديگري ميزان سيب زميني در بازار 
كاهش پيدا مي كند و نياز بالا مي رود، اينجاست 
كه اقتصاد دچ��ار تلاطم می ش��ود و عدم تعادل 

اقتصادي پيش مي آيد. 
 پرتوده�ي در تولي�د محص�ولات 
كش�اورزي هم مي تواند نقش آفرين 

باشد؟ 
بله. يكي از مزيت هاي پرتودهي توليد محصولات 
كش��اورزي و غذايي مقاوم در برابر آفات است. 
ب��ا پرتودهي بذر رقم��ي توليد مي ش��ود كه در 
برابر آفات مقاوم اس��ت، بنابراين ميزان مصرف 
آفت كش هاي شيميايي بس��يار پايين مي آيد. 
اينها فرصت هاي علمي هستند كه از بعد فناوري 
هسته اي مي تواند وارد حوزه زندگي مردم شود. 
همچنين با اس��تفاده از پرتودهي محصولات و 
رقم هايي توليد مي ش��وند ك��ه داراي بهره وري 
بالاتري هس��تند. براي مثال مي ت��وان رقمي از 
برنج را توليد كرد كه دانه هاي بيش��تري داشته 
باشد، يعني به نسبت كاشتي كه كشاورز دارد، 
برداش��تي دوبرابري داش��ته باش��د. همچنين 
مي تواني��م محص��ولات را ديررس ي��ا زودرس 
كنيم. وقتي محصول زودرس شود، در دوره هاي 
مختل��ف مي ت��وان تع��داد بيش��تري زمين را 

زيركشت برد. 
 در صحبت ه�اي خ�ود ب�ه پرتودهي 
محصولات و افزايش انبارماني اشاره 
داشتيد. اين اقدام آسيب هاي سلامتي 

براي افراد ندارد؟ 
خير. به هيچ عن��وان. اين روش ه��ا در تمامي 
دني��ا اس��تفاده مي ش��ود. پرتودهي ازس��ال 
1۹5۳مي��لادي به بخ��ش كش��اورزي و مواد 
غذايي ورود پيدا كرده اس��ت. بيش از ۷۰سال 
اين صنعت به حوزه كش��اورزي خدمت رساني 
كرده اس��ت. اين نكته مهم را هم بايد يادآوري 
كنم ك��ه فائ��و، FDA و آژان��ش بين المللي 
انرژي اتمي و بسياري از نهادهاي بين المللي، 
صنعت پرتوده��ي را براي حوزه م��واد غذايي 
تأييد كرده اند. امروز ۹ استاندارد ملي در حوزه 

پرتودهي مواد غذايي داريم. 

 در برخي اس�تان هاي كشور، كاشت 
محصولات كشاورزي ريسكی بزرگ 
اس�ت. براي مث�ال كش�اورز زمين را 
زير كشت سيب زميني مي برد، وقتي 
برداشت زياد است و بازار از محصول 
اشباع مي شود، كشاورز بسيار متضرر 
مي ش�ود. بس�ياري از محصولات هم 
قابليت اندك انبارماني دارند. صنعت 
پرتودهي براي حل اين مشكل چقدر 
كاربردي اس�ت، چون اين موضوع به 
صورت مستقيم امنيت غذايي كشور 

را نشانه مي رود؟ 
بسياري از محصولات مانند سيب زميني يا پياز 
و امثالهم مي توانند به كم��ك پرتوها انبارماني 
بالايي داش��ته باش��ند. امروزه پرتوها مي توانند 
به نگهداش��ت محصولات كمك كنن��د، آفات 
محص��ولات را از بين ببرن��د. محصولاتي مانند 
گردو كه قابليت عمر بيشتر از يك سال ندارند، 
با اس��تفاده از پرتودهي آفات كش��ي مي ش��وند 
و ماندگاري بيش��تري پيدا مي كنند. بس��ياري 
از محص��ولات مانن��د ميوه هاي خش��ك كه با 
اس��تفاده از صنايع تبديلي روانه بازار مي شوند 
هم مي توانند با پرتودهي ماندگاري بيشتري پيدا 
كنند. پرتودهي س��يب باعث مي شود اين ميوه 
ماندگاري بيشتري داشته باش��د و ديرتر حالت 

كم وزني به خود بگيرد. 
 توس�عه پرتوده�ي در كش�ور چ�ه 
دستاوردهايي در حوزه امنيت غذايي 
داشته و چه فعاليت هايي در اين زمينه 

انجام شده است؟ 
اگر صنع��ت پرتودهي را توس��عه دهيم، امنيت 
غذايي و سلامت غذايي در كشور رشد مي كند. 
دولت س��يزدهم براي اينك��ه بتوانيم پرتودهي 
صنايع غذاي��ي را هدفمند كني��م و ريل گذاري 
مناسبی براي اين بخش داشته باشيم يك سند 
تهيه كرده اس��ت. در اين س��ند نقاط مهم و با 
ظرفيت بالاي توليد محصول كشاورزي تعيين 
شده اس��ت. در كنار اينها هفت نقطه لجستيك 
هم مشخص شده است. گزارشي استخراج شده 
كه طي آن نقاطي كه داراي ظرفيت بالاي توليد 
محصولات كشاورزي و همچنين نقاط لجستيك 
هس��تند، براي ايجاد س��امانه پرتودهي معرفي 
ش��ده اند. نگاه ما اين اس��ت كه بخش مهمي از 
پهنه كش��ور را بتوانيم از اين سامانه ها تأسيس 
كنيم. توس��عه اين س��امانه ها تأثير مستقيمي 
روي وضعي��ت اقتصادي كش��ور دارد. همزمان 
با اين موض��وع مواد در حال توليد هس��تند كه 
باعث كاهش مصرف آب مي ش��وند. براي مثال 
س��وپرجذاب هاي تقويت ش��ده ب��ا فرمول هاي 
شيميايي براي كاهش مصرف كود شيميايي و 
كاهش مصرف آب در صنعت كشاورزي كاربردي 
هستند. با توجه به بحران كم آبي و ميزان بالاي 
مصرف كود شيميايي و آفت كش ها در گياهان 
مي تواني��م از اي��ن محصولات اس��تفاده كنيم. 
بومي سازي تجهيزات و دس��تگاه هايي كه براي 
پرتودهي استفاده مي شوند، يكي از سياست هاي 

مهم دولت است. 
 ب�راي توس�عه صنع�ت پرتودهي در 
بخش كش�اورزي از چه مس�يرهايي 

مي توان پيش رفت؟ 
مس��يرهاي مختلفي وج��ود دارد. كارخانجات 
بس��ته بندي محصولات كش��اورزي مي توانند 
به ما مراجع��ه كنند تا محص��ولات را پرتودهي 
كنيم و دوب��اره به آنها تحوي��ل دهيم. در حوزه 
پرتودهي بذرها براي ارائه بازار و هم براي مصرف 
مي تواني��م اقداماتي را انج��ام دهيم. همچنين 
بخ��ش خصوصي و كش��اورزان ه��م مي توانند 
محصولات خ��ود را براي ما بفرس��تند تا آنها را 
پرتوده��ي كنيم ك��ه تمامي اين م��وارد طيف 
وسيعي از متقاضيان را پوشش مي دهد. يكي از 
مجموعه هايي كه بيشترين ارتباط را با ما دارند، 
ش��ركت هاي توليدكننده ادويه جات هس��تند. 
امروزه تنها راه كاهش بار ميكروبي محصولات 
آنها استفاده از پرتوهاست. با هيچ ماده شيميايي 
يا روش ديگري نمي توان كاه��ش ميكروبي يا 

استريل سازي استاندارد داشت.
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: معاون رئيس سازمان انرژي اتمي در گفت وگو با »جوان«

پرتوها سلامت غذايي مردم را ارتقا می دهد
»جوان« سرپيچي شوراي رقابت از دستور 

رئيس جمهور را بررسي كرده است
»نه« شوراي رقابت به دستور رئيس جمهور!

ش�وراي رقابت ب�ا وجود دس�تور رئيس جمه�ور مبني ب�ر كاهش 
قيمت خودروهاي مونت�اژي، نه تنها قيمت ه�ا را كاهش نداد بلكه 
طي بيانيه اي در توجيه سرپيچي از دس�تور رئيس جمهور با تأكيد 
بر اينكه خودروس�ازان خواس�تار قيمت هاي بالاتري بودند، اعلام 
كرد اص�لاح قيمت ها نه بر اس�اس نظر خودروس�ازان بلك�ه صرفاً 
بر اس�اس اس�ناد و داده هاي حس�ابداري و صورت هاي مالي مورد 
تأييد حسابرسان قانوني توسط س�ازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنن�دگان به عنوان مرجع رس�مي، تخصص�ي و حاكميتي 
محاس�به قيمت، بررسي و نهايي شده اس�ت. به  زعم خبرگان، اين 
شورا از ريل استقلال در تصميم گيري خارج شده و باز هم به اسناد 
ارائه شده از سوي سازمان حمايت استناد كرده و پشت اين سازمان 
وابس�ته به وزارت صمت پنهان ش�ده اس�ت يا بازوي كارشناسي 
ش�وراي رقابت كه در اين س�ال ها قيمت گذاري خودرو را به دست 
گرفته توان بررس�ي صورت هاي مالي خودروسازان را ندارد. افكار 
عمومي همچنان منتظر اعلام موضع وزراي صمت و اقتصاد هستند. 

    
رئيس جمهور در جلس��ه ۲5تيرماه هيئت دول��ت در خصوص قيمت 
خودروهاي مونتاژي با اعلام اينكه شوراي رقابت با چه توجيهي قيمت 
خودروهاي مونتاژي را افزايش داده است؟ معاون اول رئيس جمهور و 
وزراي اقتصاد و صمت را مأمور بررسي و اصلاح اين روند كرد. به گفته 
رئيس جمهور  اينكه در سال »مهار تورم، رشد توليد« يك بخش بدون 
اخذ مجوزهاي لازم كالاها را گران كند، قابل پذيرش نيست و دستگاه ها 
بايد خود را موظف به مقابله با گراني و تورم بدانند. بر اين اساس شوراي 
رقابت مجاب شد بار ديگر قيمت خودروهاي مونتاژي را مورد بررسي 

قرار داده و كاهش دهد. 
اين جلسه برگزار شد اما برخلاف انتظار كه پيش بيني مي شد بازنگري 
شوراي رقابت در قيمت مونتاژي ها منجر به كاهش قيمت آنها مطابق 
ميل رئيسي ش��ود، اعضاي ش��وراي رقابت روي رئيس دولت را زمين 
انداختند و از مصوبه قيمتي خود براي محصولات توليدي خودروسازان 
خصوصي دفاع كردند و به اين ترتيب قيمت هيچ خودرويي تغيير نكرد 

و خروجي جلسه در قالب اطلاعيه منتشر شد. 
   توجيه غيرمنطقي شوراي رقابت 

شوراي رقابت درباره نتيجه جلس��ه اخير خود در خصوص تجديدنظر 
در قيمت خودروهاي مونتاژي اعلام كرد، حفظ، تداوم و تحقق توليد 
كه يكي از اركان اصلي ش��عار سال توس��ط مقام معظم رهبري است، 
مستلزم ايجاد انگيزه براي استمرار توليد بر اساس برنامه هاي ارائه شده 
و رفع مشكلات بر مبناي هدف مذكور بوده و عدم سودآوري يا تحميل 
زيان، قطعاً اين بخش از توليد را كه عمدتاً توسط بخش خصوصي انجام 

مي شود، دچار مخاطره و توقف خواهد كرد. 
همچنين در بخشي از اين اطلاعيه شوراي رقابت، تعيين قيمت ها به 
استناد اسناد دريافت شده از صورت هاي مالي خودروسازان كه توسط 
سازمان حمايت ارائه شده تعيين ش��ده است. اكنون اين سؤال مطرح 
است كه آيا ش��وراي رقابت بازوي كارشناسي ندارد؟ صرفاً اعضاي اين 
شورا دور يك ميز مي نشينند و بر اساس گزارش هاي ساير سازمان ها 
براي قيمت خودرو تصميم گيري مي كنند؟ مگر نه اينكه اين شوراي 
مستقل بايد تمامي اسناد دريافتي اش را از كانال ها و مراكز اطلاعاتي 

صحت سنجي كند؟ 
در ادامه اين اطلاعيه، شوراي رقابت بدون اشاره به نمونه هايي كه قيمت 
تعيين شده شورا پايين تر از قيمت كارخانه اي خودروسازان بوده، مدعي 
شده است در حال حاضر برخي شركت هاي توليدكننده، قيمت هاي 
بيشتري را نسبت به قيمت هاي اعلامي شوراي رقابت متقاضي هستند، 
ليكن صرفاً درخواست ها بر اساس مستندات مورد تأييد سازمان هاي 
مذكور ملاك عم��ل قرار گرفته اس��ت. به گفته ش��وراي رقابت، افت 
قيمت ها در بازار آزاد نتيجه عملكرد قيمتي اين شورا بوده، در حالي كه 
واقعيت ماجرا اين است كه به قدري قيمت هاي اعلامي از سوي شورا بالا 
و نجومي بود كه بازار خودروهاي مونتاژي واكنش نشان داد و قيمت ها 
افت كرد. نتيجه آن شد كه تعداد بسياري از ثبت نام كنندگان در سامانه 

يكپارچه انصراف و خريد از بازار را ترجيح دادند. 
همچنين ش��وراي رقابت تأكيد كرده همواره پش��تيبان سياست ها و 
برنامه هاي رياس��ت محترم جمهور و دولت محترم است، اين ادعا در 
حالي است كه برخلاف دس��تور رئيس جمهور همچنان بر قيمت هاي 
نجومي و غيركارشناسي خودروهاي مونتاژي تأكيد شده و حتي ريالي 
قيمت ها را كاهش ندادند. آيا پشتيباني از سياست ها و دستورات رئيس 
دولت به اين معناست كه به دستور عمل نكرده و به بهانه ايجاد انگيزه و 

ادامه حيات خودروسازان خصوصي، قيمت ها را گران كنيم؟
اين اطلاعيه در حالي منتشر شده است كه وزراي صمت و اقتصاد كه 
مسئول رس��يدگي به تخلف ش��وراي رقابت بودند، همچنان سكوت 
اختيار كرده  و هيچ موضع گيري مشخصي نداش��ته اند. افكار عمومي 
همچنان منتظر اعلام موضع وزير جديد صمت در خصوص گران فروشي 
خودروهاي مونتاژي هستند. اين شائبه به وجود آمده كه علي آبادي نيز 
مي خواهد در زمين خودروس��ازان بازي كند و صرفاً با جملات زيباي 
عقب ماندگي صنعت خودرو و برقي كردن خودروها و راهبردهاي جديد 

خودرو مي خواهد زمان بخرد.

محمدقهرمانيكوشان
گفتوگویک

بهناز قاسمي

حسن رضائیان

عض�و هيئت نماين�دگان ات�اق بازرگان�ي تهران 
معتقد اس�ت اصلاح نظام مالياتي به س�مت اخذ 
مالي�ات از بخش هاي خ�اص ب�ا درآمدهاي كلان 
يا به نوعي مش�اغل خاص و دانه درش�ت موجب 
تحقق عدال�ت مالياتي خواهد ش�د ك�ه يكي از 
مهم تري�ن موضوعات در زمينه حركت به س�مت 
نظام مالياتي هوش�مند اس�ت. با اس�تقرار نظام 
مالياتي هوشمند، ماليات گيرنده بر اساس گردش 
مالي و فعاليت اقتصادي نس�بت به اخ�ذ ماليات 
اقدام مي كند. همچنين با اس�تقرار نظام مالياتي 
هوشمند، مؤديان جديد نيز شناسايي مي شوند و 
با فرارهاي مالياتي مبارزه جدي صورت می گيرد. 

    
عباس آرگون، عضو هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران در گفت وگو با »جوان« با اشاره به اخذ ماليات 
عادلانه گفت: رشد و توسعه اقتصاد كشور براي ارائه 
خدمات دهي بهت��ر بايد بر اس��اس پرداخت ماليات 
باشد. به نظرم دولت مي تواند با اخذ ماليات، خدمات 

مناسب و بهتري به مردم ارائه دهد. يكي از مهم ترين 
راهكارها براي اخذ عادلانه تر مالي��ات و كاهش فرار 
ماليات��ي، افزايش اطلاع��ات و ش��فافيت اقتصادي 
در كش��ور، راه اندازي س��امانه مؤدي��ان و پايانه هاي 
فروشگاهي اس��ت. وي افزود: ماليات دو بخش دارد 
كه يك بخش ماليات دهنده و ديگري ماليات گيرنده 
است. ماليات گيرنده وظيفه دارد علاوه بر پاسخگويي 
با فرهنگ سازي مردم را نس��بت به پرداخت ماليات 
و توسعه زيرساخت هاي كشور تش��ويق كند چراكه 
ماليات دهنده براي بهبود و رفاه شرايط زندگي خود 
ماليات مي پردازد. يكي از مهم ترين بحث ها در مورد 
ماليات س��تاني بايد برقراري عدالت مالياتي باش��د. 

معمولاً افرادي كه گردش هاي مالي بسيار زيادي دارند 
پرونده مالياتي ندارند، در حالي كه هميشه كارمندان 
و كارگران با حقوق هاي پايين باي��د قبل از دريافت 

حقوق اول ماليات شان را بپردازند. 
عضو هيئت نمايندگان ات��اق بازرگاني تهران با بيان 
اينكه ماليات بايد مبتني بر داده باش��د، اظهار كرد: 
تكريم مؤدي بايد برنامه اصلي و اساس��ي س��ازمان 
امور مالياتي باش��د چراك��ه ماليات يك اب��زار براي 
درآمدزايي نيست بلكه ابزاري براي حمايت از توليد، 
بازتوزيع درآمد و ث��روت در جامعه و برقراري عدالت 

اجتماعي است. 
آرگون در پاسخ به اين سؤال كه رويكرد سازمان امور 

ماليات��ي در برخورد و اخذ واقعي ماليات از مش��اغل 
خاص نظير پزشكان، آهن فروشان، طلافروشان، وكلا، 
آرايشگاه هاي زنانه، بنگاه هاي املاكي و رستوران داران 
كه فرارهاي مالياتي دارند بايد چگونه باشد، توضيح 
داد: يكي از مهم ترين بحث ها نگرش سيستمي است. 
معتقدم بايد از مواجهه افراد با يكديگر پرهيز كنيم، 
يعني ماليات نبايد مميز محوري باش��د بلكه بايد به 
صورت سيس��تمي تعيين ش��ود. به نظرم راه اندازي 
سامانه مؤديان و فراهم شدن زير ساخت هاي جديد 
مي تواند به عدالت مالياتي كمك كند و باعث ش��ود 
كه پرداخت ماليات به عنوان ي��ك ارزش و فرهنگ 
در جامعه مطرح ش��ود. بدون شك همه مشاغل بايد 

ماليات خ��ود را پرداخت كنند و در س��اخت جامعه 
مشاركت داشته باشند. س��ازمان امور مالياتي بايد با 
همه مشاغل تعامل داشته باشد و با آموزش مشاغل را 

نسبت به پرداخت ماليات تشويق كند. 
وي در مورد اين موضوع كه به نظر شما رويكرد اصلي 
اخذ ماليات بايد مبتن��ي بر رويكرد ماليات س��تاني 
هوشمند و عادلانه از طريق س��امانه مؤديان مالياتي 
و اخذ ماليات واقعي مش��اغل خاص باشد، گفت: اين 
رويكرد بايد در مباحث مختلف پياده س��ازي ش��ود. 
هر چه سيس��تم هاي ماليات ستاني تكميل تر شود و 
بخش هاي مختلف را زير چتر مالياتي بياورد، عدالت 
مالياتي محقق مي ش��ود. يكي از دلايل عدم پرداخت 
ماليات از س��وي مؤديان، نبود عدالت مالياتي است. 
عده اي معتقدند افراد پردرآمدي كه ميلياردي گردش 
مالي دارند ماليات نمي پردازند در حالي كه كارمندان 
هميشه مجبور به پرداخت ماليات هستند، به همين 
منظور سازمان امور مالياتي بايد بر اساس اطلاعات، 

داده و گردش مالي از مردم ماليات اخذ كند.

عضو هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در گفت وگو با »جوان«:

 عدالت مالیاتی 
با مالیات ستاني هوشمند ممکن مي شود
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